
ABCDE 
Avdelningen för omsorg om äldre och 
funktionshindrade, utförare 
F a r s t a  s t a d s d e l s f ö r v a l t n i n g  
 

Tjänsteutlåtande
Sid 1 (4) 2006-04-25

 

 

B o s  6 0 2 7   1 2 2  0 6  E n s k e d e ,  B e s ö k s a d r e s s :  L i n g v ä g e n  1 0 0  

T f n :  0 8 - 5 0 8 1 8 0 0 0 ,  F a x :  0 8 - 5 0 8 1 8 0 9 9  

E - p o s t :  f a r s t a @ f a r s t a . s t o c k h o l m . s e  

Handläggare: Barbro Trygg 
Tfn: 08-50818122 
 

Till 
Farsta stadsdelsnämnd 

Yttrande med anledning av begäran från Länsstyrelsen om 
nytt yttrande angående Farsta sjukhem 

 
Förslag till beslut 
1. Stadsdelsnämnden beslutar att godkänna och överlämna förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar till Länsstyrelsen 
 
 
 
Gillis Hammar 
Stadsdelsdirektör   Annica Blomsten 
    Avdelningschef 

 
 
 

Sammanfattning 
Länsstyrelsen har 2006-03-14 begärt nytt yttrande av Farsta stadsdelsnämnd 
angående Farsta sjukhem. Länsstyrelsen konstaterar att behovet av integritet 
och självbestämmande för dem som bor på dubbelrum på Farsta sjukhem 
inte är tillgodosett. 
 
Vid vårdplanering med den enskilde i samband med behov av sjukhemsplats 
tar biståndshandläggaren hänsyn till den enskildes önskemål om enskilt rum. 
Om inget enskilt rum finns att tillgå kommer den sökande att erbjudas 
dubbelrum. Om den enskilde inte kan tänka sig att bo tillsammans med någon 
annan kommer förvaltningen att söka efter och i möjligaste mån erbjuda plats 
på äldreboende utanför stadsdelen.  
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Förvaltningen är väl medveten om att dubbelrum inte är en 
tillfredsställande lösning för den enskilde. För att göra så mycket som 
möjligt för att ändå säkerställa den enskildes integritet finns rutiner för 
känsliga omvårdnadssituationer. Personalen är lyhörd för den enskildes 
behov av självbestämmande och tillgodoser det på det sätt som är möjligt i 
ett dubbelrum. 
 
Efterfrågan på sjukhemsboende är stort varför förvaltningen bedömer att 
det tyvärr inte är möjligt att omvandla alla dubbelrum till enkelrum. 
Prioritering kommer att läggas på att omvandla dubbelrum till enkelrum på 
demensavdelningarna. 
 
 
Ärendets beredning 
Ärendet har beretts inom avdelningen för vård och omsorg och har 
behandlats i stadsdelsnämndens pensionärsråd den 8 maj 2006. 
 
 
Bakgrund 
Länsstyrelsen genomförde tillsyn av Farsta sjukhem 2005-08-18. 
Länsstyrelsen riktade kritik mot boendestandarden på sjukhemmet, dels 
för att det bor fler än nio personer på enheterna för demenssjuka, dels att 
sjukhemmet har dubbelrum.  
 
Stadsdelsnämnden har redan lämnat yttrande 2005-11-24 och 2006-02-15 
över vilka åtgärder nämnden avser att vidta för att minska antalet boende 
på demensenheterna och för att garantera enskildhet vid vård i livets 
slutskede.  
 
Länsstyrelsen har 2006-03-14 begärt nytt yttrande av Farsta stadsdelsnämnd 
angående Farsta sjukhem senast den 12 maj. Förvaltningen har fått anstånd 
med att svara till den 25 juni. Länsstyrelsen konstaterar att det i yttrandet 
om Farsta sjukhem inte finns några planer på att avveckla de 20 
dubbelrummen. Behovet av integritet och självbestämmande för dem som 
bor på dubbelrum på Farsta sjukhem är inte tillgodosett. 
 
 
Förvaltningens förslag 
Vid vårdplanering med den enskilde i samband med behov av sjukhemsplats 
tar biståndshandläggaren hänsyn till den enskildes önskemål om enskilt rum. 
Om inget enskilt rum finns att tillgå kommer den sökande att erbjudas 
dubbelrum. När det är möjligt kommer den enskilde att få byta till enkelrum, 
när ett sådant blir ledigt, om han/hon önskar det. Om den enskilde inte kan 
tänka sig att bo tillsammans med någon annan kommer förvaltningen att söka 
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efter och i möjligaste mån erbjuda plats på annat äldreboende i eller utanför 
stadsdelen.  
 
Förvaltningen är väl medveten om att dubbelrum inte är en 
tillfredsställande lösning för den enskilde. För att göra så mycket som 
möjligt för att ändå säkerställa den enskildes integritet finns rutiner för 
användande av draperier mellan vårdplatserna och i att ta hänsyn till den 
enskildes önskemål i känsliga omvårdnadssituationer.  
 
Personalen är lyhörd för den enskildes behov av självbestämmande och 
tillgodoser det på det sätt som är möjligt i ett dubbelrum. T.ex. den 
enskilde har sina egna kläder och toalettartiklar, har fotografier på 
närstående och konst på väggen, har sin ”älsklingsfåtölj”, och har 
möjlighet att ta emot besök på annan plats på avdelningen. 
 
Efterfrågan på sjukhemsboende är stort varför förvaltningen bedömer att 
det tyvärr inte är möjligt att innan en eventuell ombyggnad av Farsta 
sjukhem omvandla alla dubbelrum till enkelrum vilket skulle innebära 20 
platser färre på sjukhemmet. Prioritering kommer att läggas på att 
omvandla dubbelrum till enkelrum på demensavdelningarna. 
 
För att öka tillgången på gruppboende har en enhet på Edö äldreboende 
omvandlats till gruppboende där varje boende har en egen lägenhet med 
kokvrå och hygienutrymme.  
 
Den 1 januari 2007 upphör ett avtal med Liljeholmens stadsdelsnämnd om 
förhyrning av 14 platser, två gruppboendeenheter med sju boende i 
enkelrum/enhet, på Postiljonens gruppboende. Dessa platser kommer att 
användas för stadsdelens egen räkning och därmed bidra till att minska 
användandet av dubbelrummen på demensavdelningarna på Farsta 
sjukhem. 
 
Solving International, Bohlin & Strömberg, har för stadens räkning 
undersökt behovet av äldreboende i Östra Söderort, till och med år 2020, 
utifrån nu kända faktorer. I Östra Söderort ingår förutom Farsta 
stadsdelsnämnd även Vantör, Enskede-Årsta och Skarpnäck. En ny 
äldreboendeplan kommer att föreläggas stadsdelsnämnderna under juni 
2006.  
 
Förvaltningsledningen i Farsta har haft sammanträde med 
fastighetsbolaget Micasa som äger Farsta sjukhem för att diskutera 
tidsplan för projektering och ombyggnad av Farsta sjukhem. Enligt Micasa 
kan sjukhemmet evakueras och byggas om under 2008 om förprojektering 
påbörjas under 2006 och pågår under 2007. Förutsättningen är att 
stadsdelsnämnden fattar beslut om att hemställa till kommunstyrelsen att 
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få bygga om, och att kommunstyrelsen godkänner ombyggnad av Farsta 
sjukhem.  
 
Förvaltningen föreslår stadsdelsnämnden att godkänna redovisningen och 
överlämna den som stadsdelsnämndens svar till Länsstyrelsen och att 
Bohlin och Strömbergs utredning om planering för äldreboende i Östra 
Söderort biläggs som information till Länsstyrelsen. 
 
 
 
Bilagor 
Länsstyrelsen begär nytt yttrande av Farsta stadsdelsnämnd angående 
Farsta sjukhem. Beteckning 7010-05-46626. Farstas diarienummer 504-
542/2006. 


